

# 以色列农业在中国 Israeli Agriculture in China

——走近北京中以示范农场 ——Beijing Sino-Israeli Demonstration Farm

朱洪峰 韩慧君 主编

江苏科学技术出版社

#### 图书在版编目(CIP)数据

以色列农业在中国:走近北京中以示范农场/朱洪峰等主编.一南京:江苏科学技术出版社,2000.12

ISBN 7 - 5345 - 3240 - X

② 农业技术 - 技术引进 - 经验 - 中国 IV. F323.3 中国版本图书馆 CIP 数据核字(2000)第 58283 号

#### 以色列农业在中国

#### Israeli Agriculture in China

——走近北京中以示范农场

-Beijing Sino-Israeli Demornstration Farm

$\overline{}$		
主	编	朱洪峰 韩慧君
责任编辑		钱路生
———— 出版发行		江苏科学技术出版社
		(南京市湖南路 47 号,邮编:21009)
经	销	江苏省新华书店
照	排	南京印刷制版厂
印	刷	徐州新华印刷厂
— 开	本	889mm × 1194mm 1/32
ED	张	9. 75
字	数	230 000
版	次	2000年12月第1版
印	次	2000 年 12 月第 1 次印刷
印	数	1 - 5 000 册
———— 标准书号		ISBN 7 - 5345 - 3240 - X/S · 532
定	价	40.00 元

图书如有印装质量问题,可随时向我社出版科调换

# 本书编写人员

主 编: 朱洪峰 韩慧君

主要执笔人: 韩慧君

参加撰稿人员:

韩慧君 王 磊 谢中兵 张海忠

张瑞彪 姜永会 彭其明 刘 臻

邬存松 沙 瑾

参加资料与图文整理工作人员:

罗凤娟 王秀贤 王 磊 余亚军

#### 内容简介

本书以实践者的角度较系统地研究并介绍了以以色列 为代表的国外农业先进技术与管理方法。主要包括以色列 农业迅速发展的特色;现代温室生产新技术栽培体系;滴灌 微喷等现代节水与优化施肥技术; 无土栽培与工厂化育苗 以及温室环境计算机控制等技术管理方法。同时介绍了引 进筛选的以色列园艺作物优良品种及消化吸收的栽培要 点,还提出进一步消化吸收创新的构想。书中以流畅简洁 的文字和精美彩图,展现了先进的农业技术和管理方法。

本书科学性与实用性兼备,融管理与技术于一册,深入 浅出,图文并茂,可读性强。可供各级农业领导干部、农业 高新科技示范园区规划设计者和高级管理者、现代园艺农 艺师、现代农业培训班教员与学员阅读,也可供农业大专院 校师生参考。

#### Introduction

As a practician, the author systematically describes the advanced agricultural techniques and management methods introduced from foreign countries like Israel. The book includes the characteristics of Israeli agriculture, new cultivation techniques for modern greenhouse production, advanced techniques like drip and micro irrigation for water-saving agriculture and optimizing application of fertilizer, techniques and management methods for soilless cultivation, industrialized seedling cultivating, and environmental control of greenhouse by computers. Meanwhile, the book has introduced the key point for cultivating horticulture plante selected from Israeli varieties, and has also brought some new ideas for adoption and development of introduced technology.

The book is written in easy and fluent style with colorful and lively pictures. It will show you the advanced agricultural techniquese and management method abroad.

This is a book combining theory with practice, management methods and technology. The text is explained in simple term with excellent pictures. It will be invaluable to leaders at different levels in agricultural fields, planners and designers for establishment of high-tech agricultural demonstration zones, senior managers, agronomists in modern horticultural science, and teachers and students participating in modern agricultural training courses. It will also be useful to teachers and students at agricultural universities or colleges for reference.

### 前 言

中国和以色列国尽管国土面积相差悬殊,而农业则自始至终是两国社会发展的基石和国家经济的重要组成部分。仅经一代人的历程,以色列农业便从荒漠农业发展成为举世瞩目的现代农业。中国,泱泱农业古国正迈开现代步伐,引进吸收国外先进农业科技,缩短与发达农业的距离。在京郊落成并迈出健康第一步的中国—以色列示范农场,已经和正在成功地向祖国人民展示出一幅全面真实的有中国特色的现代农业图景。

本书的主要部分是中以示范农场完成"八五"国家科技攻关计划专题项目。在原国家科委和农业部国际合作司、科技司的大力支持下,以中国农业科学院强有力的科技依托,中以示范农场在引进和积极消化吸收国外先进农业科技的三年多实践中,展开了较为全面的多层次的系统分析和归纳,提出了以以色列为代表的国外先进农业科技在中国推广、辐射和创新的可行性,为国家各级领导部门提供决策依据。

成功的引进启迪了我国设施农业的空前发展,短短一二年间,各地温室、大棚及其配套装置的设计和生产单位如雨后春笋般建立起来,节水农业和集约农业也正以前所未有的速度发展。国外新优品种产品上市,推动了园艺品种的加速选育。多数省区都有各级农业高新技术示范园区走进广袤的农村大地。一大批用新知识改造传统农业的新型农业技术人才正在成长,中国农业也将加快步入知识经济时代。

本书承蒙中国农科院信乃诠研究员审稿,并对稿件提出许多宝贵的修改意见,编者在此表示深深感谢。

1999, 11

#### **Preface**

China and Israel have great difference in land area, but agriculture has always been the base for the social development and an important component of national economy in both countries. With great efforts made by a generation, Israel has transformed desert agriculture into a modern one, which has received world attention. As a big and ancient country in agriculture, China is making efforts to introduce and adoption new agricultural techniques from abroad and to narrow the distance with advanced countries. Sino-Israel Demonstration Farm located in the suburb of Beijing has made a successful step in this field and has shown the people a lively and comprehensive scene of modern Israeli agriculture.

This book is the main part for Sino-Israel Demonstration Farm in complementing the state key programs in the Eighth Five-Year-Plan. With the support from former State Science and Technology Commission, Department of International Cooperation and Department of Science and Technology of the Ministry of Agriculture, and with the technical assistance from the Chinese Academy of Agricultural Sciences, Sino – Israel Demonstration Farm has conducted a systematic analysis and summery in all-round and a multi-tiered way on introducing and adopting advanced foreign techniques by more than three years practice, set forth the feasible suggestions for popularization, spread and development of these technologies introduced from abroad like from Israel, and provide policy-making basis for government department at different levels in China.

By successful introducing of advanced techniques from abroad, protected agriculture in China has developed at an unprecedented rate. In recent two years, the design and production units for different kinds of greenhouse, vinyl-house and complete sets have sprang up like mushroom. Water-saving agriculture and intensive agriculture have been developed rapidly. With large number of new varieties introduced from abroad putting into the market, they have promoted the selection and development of new horticultural varieties.

#### Preface \*\*\*

Many high-tech agricultural demonstration farms are spreading in a vast expanse of rural areas. Masses of agrotechnicians with new ideas, who are using new knowledge to improve traditional agriculture, are growing up. China agriculture is striding forward toward knowledge economy era.

I wish to express my sincere thanks to Prof. Xin Naiquan, Chinese Academy of Agricultural Sciences, who read a draft of the book and suggested a number of major improvements.

Author 1999, 11.



# 目 录

# 第一篇 中国一以色列农业往来篇

- ——以色列从贫瘠的土、水资源中崛起现代农 业(4)
- ——中国一以色列农业交往日益频繁 (9)

# 第二篇 学习借鉴篇

- ——以色列农业发展的传奇历程和可贵经验(15)
  - 灵活的农业经济发展战略(17)
  - 雄厚的农业科研和开发实力(17)
  - 高效的水资源农业利用体系(18)
  - 实用的农业机械和技术(19)
- ——堪称典范的以色列节水农业(20)
- ——以色列的温室技术与强大的育种体系(27)
  - 先进的温室技术(27)
  - 强大的农业育种体系(29)
- ——科研、推广和农民协会三位一体的网络 (32)
  - 农业科研接触生产(32)
  - 农业技术推广服务机构十分健全(33)













# 第三篇 北京中国一以色列示范农 场诞生发展篇

- ——北京中以示范农场是田园风光和现代农业 的完美结合(39)
  - 京郊大地上绽放的农业科技新奇葩(40)
  - 中以示范农场的诞生背景(41)
  - 中以两国政府完成"建立中以示范农场的谅解 备忘录"(43)
  - 中以示范农场的建立(44)
  - ——中以示范农场迈出了辉煌的第一步(45)
    - 引进人才、重视人才、技术领先(46)
    - 园艺产品成为首都市场上的一颗明珠(47)
- ——北京中以示范农场示范效应瞩目、社会效 益显著(48)
  - 在各级领导重视和关怀下示范效应迅速展开(48)
  - 中以示范农场优质蔬菜和花卉的产业化发展 思路(52)
- ——引进技术通过消化吸收和创新将结出大范 围的丰硕之果(53)

## 第四篇 消化吸收篇

- ——现代温室的设备与技术管理(58)
  - 关于温室体系(58)
  - 现代温室的结构与覆盖材料(60)
  - 温室的光照环境及其管理(63)
  - 现代温室温度环境特征及其调控(70)
  - 现代温室的湿度和换气管理(79)
  - 一引进并筛选出一批园艺作物新品种(85)
    - 花卉品种方面(85)

- 果蔬新品种及其生长状况的初步观察(98)
- ——现代节水灌溉方法与技术管理(105)
  - 节水灌溉的先进性(105)
  - 低压灌溉工程的合理设计(110)
  - 微灌系统的田间布置(119)
  - 滴灌灌溉监测与灌溉制度的制定(123)
  - 滴灌管理技术(126)

#### —通过滴灌系统优化施肥的原理与技术(131)

- 合理施肥的理论依据(131)
- 关于配比优化施肥(136)
- 优化施肥方案的拟订(137)
- 施肥计划及其管理的推荐方案(140)
- 滴灌施肥的操作控制要点(143)

#### ——无土栽培技术(146)

- 无土栽培技术的初步知识(147)
- 无土栽培应用范围(148)
- 无土栽培的基础条件与方法(149)
- 无土栽培的基质(150)
- 关于营养液的计算(157)
- 营养液配制规程与程序(168)
- 基质培营养液的技术管理与使用(169)
- 无土栽培的生理障碍(172)

#### ——工厂化穴盘无土育苗技术(175)

- 工厂化穴盘无土育苗的优点(175)
- 无土穴盘育苗的设施(178)
- 无土育苗的技术要点(181)

#### ——崭新的园艺栽培技术体系(183)

- 引进栽培新思维(184)
- 引进筛选出栽培技术体系(184)
- 温室植物保护新概念与方法(223)









#### 4 以色列农业在中国





- 计算机自动控制系统(240)
- 对计算机测控系统的要求(242)
- 控制系统(245)
- 计算机分级管理(249)

## 第五篇 技术吸纳创新思考篇



- ——我国设施农业已经进入新阶段(254)
  - 我国设施栽培的现状(254)
  - 我国设施栽培存在的主要问题和发展趋势(255)
  - 借鉴发达国家已有的经验(256)
  - 引进设施旨在消化吸收与创新(258)
  - 受现代温室的启迪,加快传统温室的科学管理(260)

#### ——加快引进技术的消化吸收和创新开发(265)

- 进一步强化政府对农业科技投资的主渠道作用(265)
- 制定优惠政策培育新的投资主体(265)



- 发展我国设施农业产业化(266)
- 推动农业由传统粗放型增长向集约型转变(269)
- 消化吸收国外温室先进技术,积极发展我国温室 产业化(271)
- 争取尽早突破关键节水技术,推动农业节水技术 产业化(281)
- 政策激励,科技领先,花大力气推动农业节水的产业化开发(285)
- ▶ 坚持走消化创新型引进之路,注重培养人才(286)





#### **Contents**

and the second second

#### Chapter 1 Agricultural exchanges between China and Israel

- —Modern Agriculture rising from poor soil and scarce water resources in Israel(4)
- —Frequent exchanges between China and Israel in agriculture(9)

#### Chapter 2 Learn from and use the experiences

- Legendary and commendable experiences in the development of Israel agriculture (15)
  - Flexible strategy for the development of agricultural economy (17)
  - Tremendous strength in agricultural research and development(17)
  - High efficiency system for water utilization in agriculture(18)
  - Practical techniques and farm machines (19)
- —Israel water-saving techniques as a model in agriculture(20)
- Techniques for greenhouse and strong breeding system in Israel (27)
  - Advanced technology for greenhouse (27)
  - Forceful breeding system in agriculture (29)
- Trinity network of research organizations, extension service and farmer association (32)
  - Agricultural research is close to production (32)
  - Sound organizations for extension and service of agricultural techniques (33)

#### Chapter 3 Birth and development of Sino-Israel Demonstration Farm in Beijing

- Sino-Israel —Sound combination of rurality with modern agriculture for Demonstration Farm in Beijing (39)
  - New exotic flower of agricultural science and technology burst in the suburbs of Beijing (40)
  - Background on the birth of China-Israel Demonstration Farm in Beijing(41)
  - Understanding memorandum on establishment of Sino-Israel Demonstration Farm in Beijing signed by Chinese and Israel governments (43)
  - Establishment of Sino-Israel Demonstration Farm in Beijing(44)
- —Sino-Israel Demonstration Farm has made a glorious step(45)
  - Importing talents, attaching importance to talents and making technology in leading position (46)
  - Horticultural products are the bright pearls in Capital market (47)
- -Sino-Israel Demonstration Farm in Beijing has made significant demonstration efficiency and social benefits (48)
  - With the great concern from the leaders at different levels, the demonstration efficiency spreads rapidly (48)
  - Thinking for industralization development of high quality vegetables and flowers produced by Sino-Israel Demonstration Farm (52)
- -Further adoption and development of introduced techniques will obtain more socioeconomic benefits (53)

#### Chapter 4 Digesting and absorbing advanced technology

- -Facilities and technical management for modern greenhouse (58)
  - The system of greenhouse (58)
  - Structure of modern greenhouse and covering materials (60)
  - Light and its management in Greenhouse (63)
  - Temperature and its control in modern greenhouse (70)

- Humidity and air change management in modern greenhouse (79)
- —A set of new horticultural varieties have been introduced and selecte(85)
  - New flower varieties (85)
  - Primary survey for new fruit and vegetable varieties and their performance (98)
- —Methods for modern water-saving irrigation and technical management (105)
  - Advantages of water-saving irrigation (105)
  - Rational design for low pressed irrigation projects(110)
  - Field arrangements for micro irrigation system(119)
  - Monitoring of drip irrigation and setting up irrigation system(123)
  - Management techniques for drip irrigation (126)
- Principles and techniques of ptimizing fertilizer application by drip irrigation system(131)
  - Theoretical basis for optimizing fertilizer application(131)
  - Optimizing fertilizer application with ratio (136)
  - Setting up scenario for optimizing fertilizer application (137)
  - Recommendations for fertilizer application and its management (140)
  - Key points for control the operation of fertilizer application by drip irrigation(143)
- —Techniques of soilless culture(146)
  - Basic knowledge on techniques of soilless cultivation(147)
  - Application scale of soilless culture(148)
  - Basic conditions and methods for soilless culture(149)
  - Substrates for soilless culture (150)
  - Account of nutrient solution (157)
  - The rule and procedure for preparing nutrient solution(168)
  - Technical management and utilization of substrate nutrient solution(169)
  - Physiological barrier for soilless culture (172)
- —Techniques for soilless seedling-raising with hole plate in industralization(175)
  - Advantages of soilless seedling-raising with hole plate in industralization (175)

#### 4 Contents

- Facilities for soilless seedling-raising with hole plates (178)
- Key technical points for soilless seedling-raising(181)
- -New technical system for horticultural cultivation (183)
  - Introducing new ideas for cultivation (184)
  - Technical system for cultivating new introduced and selected vegetable varieties
    (184)
  - New ideas and methods for plant protection in greenhouse (223)
- —Computer management for modern greenhouse (244)
  - Computer autocontrol system(244)
  - Requirements for computer monitoring and control system (245)
  - Control (245)
  - Computer grade management(249)

#### Chapter 5 Technical absorption, innovation and thinking

- -Protected agriculture in China has entered a new stage (254)
  - Status of protected agriculture in China (254)
  - Main problems existed and developing trends of protected agriculture in China (255)
  - Use the experience obtained by developed countries (256)
  - The purpose of introducing facilities from abroad is to digest, absorb and make innovation (258)
  - Enlighten by foreign greenhouse to promote the scientific management for traditional greenhouse (260)
- —Facilitating digestion and absorption of imported techniques and making innovation and development (265)
  - Further intensify the main role of government on investment to agricultural science and technology (265)
  - Setting up preferential policy and cultureing environment for investment (265)
- —Importing modern and high technology and following the path of industralization (266)